
 

 

Zápis z jednání 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina č. 1/2018 

konaného dne 15. 1. 2018 
 

Přítomni: 

1. Jiří Uchytil 7. Jaroslav Poborský 

2. Josef Matějek 8. Jan Mácha 

3. Pavel Švec (místopředseda) 9. Jindřich Pospíchal 

4. Josef Kott 10. Jaroslav Kolařík 

5. Miroslav Dibelka 11. Jitka Merunková (tajemník) 

6. Blanka Veletová  

 
Nepřítomni (omluveni): 

1. Zdeněk Chlád 4. Pavel Vencovský 

2. Jiří Svoboda 5. Jan Veleba (předseda) 

3. Pavel Nožička  

 
Hosté: 

1. Martin Hyský (člen rady kraje) 3. Květa Mošnová (ASZ Pelhřimov) 

2. Eva Horná (OŽPZ) 4. Jindřich Pospíchal (ZS ČR) 

 
Program: 

1. Zahájení 

2. Řešení problematiky zemědělství v Kraji Vysočina 

3. Informace o grantových programech 

4. Diskuse a různé 

5. Závěr 

 
1. Zahájení 
Pavel Švec, místopředseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina, přivítal všechny 
přítomné a hosty a zahájil jednání. Dle počtu přítomných členů konstatoval, že je komise 
usnášeníschopná. Přednesl návrh programu jednání, který byl všemi přítomnými členy schválen. 
K zápisu z minulého zasedání nebyly vzneseny žádné připomínky. 
 
Pavel Švec omluvil nepřítomnost Jana Veleby, předsedy Komise pro zemědělství Rady Kraje 
Vysočina. 
 
 
2. Řešení problematiky zemědělství v Kraji Vysočina 
Pavel Švec uvedl, že byl Janem Velebou informován o jednání s Jiřím Hrbkem, ředitelem odboru 
statistiky zemědělství ČSÚ, který byl požádán o vypracování podrobnější statistiky  
o zemědělství v Kraji Vysočina.  
 
Problematika dlouhotrvajícího sucha 
Jitka Merunková uvedla, že na jednání zemědělské komise č. 4/2017 dne 4. 12. 2017 byli 
členové komise požádáni, aby zaslali do 31. 12. 2017 návrhy k opatření, které by měl Kraj 
Vysočina prosazovat při zadržování vody v krajině (usnesení 009/04/2017/Kz). Kraj Vysočina 
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má v oblasti zemědělství omezené možnosti. Snaha o řešení této problematiky je i ze strany 
hejtmana kraje Jiřího Běhounka. 
 
Martin Hyský uvedl, že v souvislosti s touto problematikou byly osloveny obce v Kraji Vysočina. 
V současné době kraj obdržel podněty zhruba od 80 obcí. Do konce týdne je očekáváno zhruba 
100 – 120 odpovědí. 
 
Jiří Uchytil uvedl, že názorem ze strany zemědělců je, že hospodaření s vodou znamená 
organická hmota v půdě. 
 
Jitka Merunková uvedla, že s tímto názorem organické hmoty v půdě se bude dále pracovat.  
 
Jitka Merunková opětovně vyzvala členy zemědělské komise k zasílání případných návrhů 
opatření, které by měl Kraj Vysočina prosazovat při zadržování vody v krajině. Návrhy mohou 
členové komise zasílat do 14 dnů. 
 
Výskyt afrického moru prasat 
Jitka Merunková předložila členům komise mapový podklad z 31. 10. 2017. Uvedla, že v roce 
2017 se objevil africký mor prasat na Zlínsku. Jsou informace, že prasata se dostávají dále 
z ohniska. Bylo jednáno ze Státním veterinárním ústavem v Jihlavě.  
Je navrhováno: 

- Seznámit mysliveckou a lesnickou veřejnost s tím, jak se chovat a jak postupovat 
v případě výskytu či nálezu nakaženého prasete (osvěta). 

- Uspořádat společný seminář se Státním veterinárním ústavem a Státní veterinární 
správou v oblasti chovatelů prasat. 

 
Jaroslav Kolařík sdělil členům komise negativní osobní zkušenost při odstřelení prasete 
(bachyně) dne 25. 12. 2017.  
 
Martin Hyský uvedl, že kraj může působit pouze v rámci své kompetence. Nelze zasahovat do 
činnosti Státní veterinární správy, popřípadě dalších institucí, či úředníků vykonávajících státní 
správu v přenesené působnosti. Lze působit na úředníky vykonávající veřejnou správu 
v samostatné působnosti. Dále lze ze strany kraje provádět osvětu.  
 
Eva Horná se vyjádřila ke sdělení Jaroslava Kolaříka. Uvedla, že státní úředníci jsou informováni 
o výskytu afrického moru prasat. Pochybení v tomto případě bylo spíše ze strany mysliveckého 
spolku. Dále informovala o projektu Kraje Vysočina na výkup spodních čelistí prasete divokého. 
 
Informace Jaroslava Kolaříka byla brána jako podnět doporučit veterinární správě uspořádat 
osvětu mezi mysliveckými hospodáři. 
 
Jan Mácha se dotázal, zda existuje metodika jak postupovat při nálezu uhynulého zvířete.  
Eva Horná uvedla, že tato informace je na stránkách Státní veterinární správy.  
Jitka Merunková sdělila, že tato informace bude vyvěšena na webových stránkách odboru 
životního prostředí a zemědělství. 
 
Jitka Merunková informovala členy komise o semináři Českého svazu včelařů, z.s. ve spolupráci 
s Krajem Vysočina na téma „Seminář o zemědělském hospodaření a ochraně včel v průběhu 
aplikace postřiků na plodinách“, který se uskuteční dne 21. února 2018 v prostorách Krajského 
úřadu Kraje Vysočina. 
Pozvánka bude rozeslána členům zemědělské komise. 
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3. Informace o grantových programech 
Jitka Merunková podala následující informace: 
Výzva č. 4/2018 zemědělské akce 
V letním období byli členové komise informováni o grantu na zemědělské akce. Žádné 
připomínky ze strany členů komise nebyly k tomuto grantu zaslány. Stejně jako v minulých 
letech byla připravena Výzva č. 4/2018 – zemědělské akce, která bude předložena ke schválení 
na jednání zastupitelstva kraje dne 6. 2. 2018. Následně musí být 30 dní vyvěšena na stránkách 
Kraje Vysočina. Od 12. - 16. března 2018 je předpokládán sběr žádostí.  
 
Poskytování příspěvků na hospodaření v lesích 
Kraj Vysočina přispíval dlouhodobě na hospodaření v lesích. Ministerstvo zemědělství požádalo, 
aby i nadále byly finanční prostředky do lesnictví zachovány. V roce 2017 byl vypsán program 
na drobnou lesní techniku (pořízení pil, křovinořezů, postřikovačů). V roce 2018 je snahou 
připravit další Zásady Zastupitelstva Kraje Vysočina do oblasti lesnictví reagující na 
problematiku sucha.  
Dvě opatření:  

- Oplocenky, kde by se zajistili meliorační a zpevňující dřeviny; 
- Zlepšit druhovou pestrost. 

 
Eva Horná informovala o grantových programech: 
Čistá voda 2018 
Odbor životního prostředí a zemědělství Krajského úřadu Kraje Vysočina připravil k vyhlášení 
grantový program „Čistá voda 2018“ v objemu 7 000 000 Kč na podporu zpracování studií nebo 
projektových dokumentací v oblasti zásobování pitnou vodou, odvádění a čištění odpadních vod 
a ochrany před povodněmi nebo suchem 
 
Ekologická výchova 2018 
Odbor životního prostředí a zemědělství Krajského úřadu Kraje Vysočina připravil k vyhlášení do 
únorového zastupitelstva kraje grantový program „Ekologická výchova 2018“ v objemu 
1 000 000 Kč. Nový GP vychází z předchozích ročníků GP Životní prostředí, zahrnuje oblasti 
podpory předcházení vzniku odpadů, lesní pedagogika, přírodní a školní zahrady a nově změny 
klimatu. Cílem je, prostřednictvím podpořených projektů, přispět k plnění nové krajské koncepce 
ekologické výchovy, vzdělávání a osvěty pro období 2018 – 2025 a dalších tematických 
strategických materiálů kraje. Grantový program je zaměřený na vzdělávací aktivity a spolupráci 
jednotlivých realizátorů ekologické výchovy a osvěty. 
 
Odpady 2018 
Grantový program „Odpady 2018“ v objemu 3 000 000 Kč bude předložen k vyhlášení 
na březnovém zasedání zastupitelstva kraje. V roce 2018 bude tento grantový program vyhlášen 
potřetí. Oproti předchozím ročníkům bude omezení v pořizování nových nádob na tříděný 
odpad, protože Kraj Vysočina (zdroj dat EKO-KOM, a.s.) má nejhustší síť kontejnerů mezi kraji. 
K opravám stávajících kontejnerů přibude možnost čištění nádob.  
Cílem je, prostřednictvím podpořených projektů, přispět k plnění úkolů Plánu odpadového 
hospodářství Kraje Vysočina pro období 2016 až 2025, POH ČR, Programu předcházení vzniku 
odpadů Kraje Vysočina a ČR a to podporou opatření vedoucí k předcházení vzniku odpadů, 
opětovnému použití, správnému třídění jednotlivých využitelných složek odpadu. 
 
Usnesení 001/01/2018/Kz 
Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
pověřuje 
odbor životního prostředí a zemědělství přípravou Zásad Zastupitelstva Kraje Vysočina do 
oblasti lesnictví, které budou reagovat na dlouhotrvající sucho o výskyt kůrovce. 
Usnesení bylo přijato 10 hlasy (0 proti, 0 se zdrželo). 
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4. Diskuse a různé 
Jiří Uchytil informoval o problematice v oblasti zemědělství: 

- Souběžně s povodím vodní nádrže Švihov řešit i ostatní povodí.  
- Řešení podzemní vody.  
- Vymezení pravidel pro vlastníky a uživatele (režimy hospodaření a náhrady). 
- Vepřové maso a ceny mléka. 

 
Josef Kott uvedl, že ohledně Želivky se uskuteční první jednání v roce 2018 na Vysočině. Je 
připraven projekt na zmapování všech zdrojů pitné vody v ČR (jak podzemních tak 
povrchových). Snahou je, aby povodí Vltavy zafinancovalo Švihov, aby se stal Švihov pilotním 
projektem pro ochranná pásma vodních zdrojů, aby nebylo podnikání v zemědělství omezováno 
víc, než je nezbytně nutné. Po dohodě s hejtmanem kraje Jiřím Běhounkem se uskuteční 
výjezdní zasedání zemědělského výboru v květnu 2018 na Vysočině. Na projednání jsou 
připraveny body ohledně Želivky a bramborářství včetně výzkumného ústavu bramborářského.  
 
Martin Hyský doplnil informace předložené Josefem Kotem. Uvedl, že fungují čtyři pracovní 
podskupiny. Skupina věnující se velkému projektu, monitoring jakosti povrchových vod, pracovní 
skupina pro zemědělství a pracovní skupina věnovaná problematice komunálních zdrojů 
znečištění (čistíren odpadních vod). Na velké pracovní skupině bylo domluveno, že veškeré 
projednávané dokumenty a podklady budou zveřejněny na webových stránkách kraje. Na 
příštím jednání obdrží členové komise odkaz na příslušné webové stránky.  
 
 
Termín příštího zasedání komise byl stanoven na pondělí 9. dubna 2018, od 15.00 hodin.  
 
 
5. Závěr 
Závěrem místopředseda poděkoval všem přítomným za aktivní účast a ukončil zasedání. 
 
 
Ing. Pavel Švec 
místopředseda Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
 
Bc. Ing. Jitka Merunková 
tajemnice Komise pro zemědělství Rady Kraje Vysočina 
 
Zpracovala a zapsala Lenka Matysová dne 15. 1. 2018. 


